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Milý přátelé, 

 

mám velkou radost, že se nám společně podařilo připravit další vydání našeho klubového 

zpravodaje. Letošní rok se pro nás všechny stává rokem významného výročí a to 100. let od 

vzniku našeho klubu. 1. června 1924 se sešlo prvních několik chovatelů, aby založili 

společenství stejně naladěných a nadšených lidí, kterým učaroval brněnský voláč. Můžeme 

být hrdi, že jsme pokračovateli tohoto záslužného činu a musíme na sebe zároveň vzít i 

odpovědnost, abychom tento odkaz předali i dalším generacím brňáčkářů. Možná může 

někdo namítnout, že teď není vhodná doba pro chov holubů, že mají lidé jiné zájmy atd., ale 

uvědomme si, že i v minulosti byla období, která byla těžká a určitě i těžší než dnes a přesto 

klub a brněnský voláč přežili. Když se podíváme do historie klubu, tak hned po jeho rozkvětu 

v prvních 10 až 15 letech, přišlo kritické období druhé světové války, kdy se na schůzích 

scházelo jen několik chovatelů, kteří by se dali spočítat na prstech jedné ruky. Přesto se 

tímto obdobím klub, chovatelé i samotný brněnský voláč posunul do dalších let a určitě 

nebylo vyhráno. V další fázi chovatelů přibylo, ale zase tu byl problém s obstaráváním 

krmiva, kdy vše bylo na příděl a nebylo možno ho sehnat. Jak jednoduché to máme my 

dnes, ten kdo chce brněnské voláče chovat, tak téměř nemá žádné překážky, stačí jen chuť 

a možná trochu polevit ze své pohodlnosti. 

Jsem moc rád, že jsme se dostali až do roku tohoto jubilea. Před pár lety, kdy jsme o tomto 

začali na schůzích diskutovat, jsme měli pocit, že je to daleká budoucnost a najednou je to 

tu. Vyzívám a prosím všechny členy, aby se každý dle svých možností zamyslel nad tím, jak 

může pomoci s přípravou a realizací všech letošních akcí. Věřím, že až budeme v příštím 

roce hodnotit rok letošní, tak bude příležitost vše chválit a nenajdeme žádné zápory.  

Závěrem bych chtěl všem popřát, aby nové odchovy předčily všechna vaše očekávání. 

Letošní jubilejní výstava, přestože se nebude konat u nás v Čechách, bude velkou výzvou 

pro nás všechny, abychom se jí zhostili jako správní následovníci odkazu našich předků, 

kteří nám tu zanechali tak překrásné plemeno holubů jakým brněnský voláč je. Věřím, že 

jako chovatelé v jeho domovině mu neuděláme ostudu jak počtem, tak kvalitou vystavených 

holubů. Je to na nás všech, každý by se měl dle svých možností zúčastnit a přispět 

k celkovému úspěchu. 

Všem za to předem děkuji  

 

 

       Pecka Josef 
              předseda klubu 
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Spojme sily 

 

Čas plynie stále rovnakým tempom, občas sa nám zdá, že je to rýchlejšie, inokedy naopak. 

Nie je to tak dávno, 4 - 5 rokov dozadu, čo sa na výročnej schôdzi nášho klubu začalo 

intenzívnejšie pripomínať, že v roku 2024 nás čaká významné výročie, 100. rokov založenia 

nášho klubu. Klub zorganizuje výstavu s medznárodnou účasťou a tým spolu s vydaním 

knihy o našom „Brněnskom voláči“ oslávime toto významné jubileum. Samozrejme, ešte je 

pred nami veľa práce v spojitosti s výstavou, preto každý člen klubu by si mal zobrať za 

osobnú úlohu byť nápomocný pri organizovaní našej výstavy. Či už materiálne, finančne, 

fyzicky a hlavne tak, že na výstave vystaví svoje brňáky, to platí taktiež pre členov klubu, 

„notorických nevystavovateľov“!!!                                                                                              

V roku 2023 sme mali možnosť prezentovať svoje chovy na dvoch klubových akciách, 

v septembri vo Vlčí Habřine na prehliadke výletkov a v novembri na klubovej výstave 

v Třebechovicích pod Orebem. Musím na rovinu povedať, že bolo sklamaním, že na oboch 

akciách prezentovalo svoje chovy málo členov klubu. Na prehliadke výletkov sa to dá ešte 

ako tak tolerovať, i keď mnohí členovia sa tam prišli pozrieť, len akosi holuby zabudli zobrať 

a nechali ich doma...                                                                                                                    

Klubová výstava sa niesla v duchu vydarenej akcie, ale účasť iba 12 vystavovateľov (čo je 

iba tretina členov klubu) z toho bol jeden nečlen klubu, je vzhľadom na tohtoročnú veľkú 

výstavu pri našom jubileu alarmujúca!!! Počet vystavených brňákov (164) bol napriek tomu 

slušný, no to aj vďaka chovateľom, ktorí vystavili väčšie počty holubov (pr. Pecka, pr. Baláš, 

pr. Dostál, pr. Zeman). Zostáva veriť, že každý člen klubu si zoberie za svoju povinnosť, že 

na našej tohtoročnej významnej medzinárodnej výstave prihlási a vystaví čo najväčší počet 

svojich zverencov a tak bude prezentovať svoj chov a taktiež tým prispeje k čo najväčšiemu 

počtu vystavených brňákov. Spoločne musíme ťahať za jeden povraz a prispieť k úspešnej 

tohtoročnej výstave a tak si uctiť 100. rokov existencie nášho klubu.                                                                                      

Prajem Vám veľa pekných odchovov, úspešnú chovnú sezónu a pohodu v osobnom živote.     

                                                                                                          

  

 

                                                                                                 Cintula Juraj    
                                                                                   jednateľ klubu              
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100 let českého klubu chovatelů brněnských voláčů 

(článek pro německý Aktuell 2024) 

 

Když se řekne 100 let, tak si představíme dlouhou dobu, která obnáší víc než jeden lidský 

život. Na jedné straně doba dlouhá, na druhé krátký časový úsek. V životě klubu chovatelů 

brněnského voláče je to několik generací jeho chovatelů, kteří se mu s obrovskou 

cílevědomostí věnovali a tak ho dovedli k jeho dokonalosti. Kdyby jeho chovatelé, kteří 

zakládali před sto lety klub chovatelů brněnských voláčů, viděli dnešní krásné štíhlé postavy 

našich holoubků, tak by určitě byli potěšeni, kam až se jeho šlechtění dostalo. Přestože 

došlo k obrovské změně jeho vnějšího vzhledu, stále platí, s drobnými úpravami, jeho 

původní standart. Jak dokonale ho naši předci vytyčili a další generace chovatelů převedli ve 

skutečnost. Můžeme být právem hrdi, že jsme jedni z těch, kteří se na tomto úžasném díle 

svojí měrou podíleli. Velkou zásluhu na dnešní podobě tohoto nejkrásnějšího, 

nejelegantnějšího a s plno dalšími „nej“ mají za poslední století nejen čeští a moravští 

chovatelé, ale chovatelé z celého světa a nejen starého kontinentu. Brněnský voláč si 

v tomto období vydobyl pozici nejrozšířenějšího českého plemene ve světě a právem si to 

zaslouží. Vždyť které plemeno potěší svého chovatele nejen svým vzhledem, krásnou 

vysokou štíhlou postavou, svým kulovitým volátkem, celkovou jemností, kterou mnozí 

chovatelé přirovnávají k baletce, ale zároveň i svými charakteristickými vlastnostmi. Kdo se 

jednou setkal s jeho přítulností, drezůrovatelností, jeho něžnými projevy, vrkáním, poskoky a 

celkovou přítulností k chovateli, tak už nemůže chovat jiné plemeno holubů. Zároveň s tím si 

zachoval perfektní starostlivost o svoje mláďata a celkově schopnosti rozmnožovat se.  

                

První klubový zápis (zakládací protokol)     První klubové razítko 
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Ustavující schůze českého klubu proběhla 1. června 1924 v pražské restauraci „U Pinkasů“, 

z této doby se nám zachoval i autentický zápis a stejně tak i zápisy z dalších let. Iniciátorem 

založení klubu byl šéfredaktor časopisu „Zvířena“ pan Antonín Král. První schůze při 

založení klubu se účastnilo celkem 46 členů. Předsedou byl zvolen František Straský, který 

vedl klub 10 let. V tomto období byl vypracován první oficiální standard brněnského voláče a 

byly zorganizovány první výstavy brněnských voláčů. 

V roce 1936 se předsedou klubu stal významný český chovatel holubů pan Jindřich Voráček, 

v čele klubu stál až do roku 1964. Jindřich Voráček nebyl jen významným chovatelem 

brněnských voláčů, ale zastával i funkce v českém holubářském svazu. Byl autorem 

Monografie Brněnský voláč a mnoha dalších publikací. Pod jeho vedením došlo 

k významnému rozvoji klubu. 

Do činnosti klubu bohužel zasáhla i válečná léta, kdy se počet členů klubu snížil až na 15 a 

výroční členské schůze se v roce 1943 zúčastnili pouze 3 členové. Po válce se činnost klubu 

obnovila a počet členů se postupně dostal až na 60. Přišlo mnoho úspěšných chovatelů 

brněnských voláčů a rozmach chovů byl velký. Bohužel po roce 1948 došlo k izolaci českých 

chovatelů od okolního světa a tak i vývoj brněnského voláče šel trochu jiným směrem, než 

v ostatním světě. Změna nastala až v sedmdesátých letech, kdy někteří čeští chovatelé 

dostali možnost k cestám do „západního světa“ a tak začal i příliv „nového typu“ brněnského 

voláče do českých chovů. Ne všichni tento nový typ přijali, přesto se stal základem pro další 

šlechtění u nás. Přelomovým rokem pro brněnského voláče v Čechách a myslím, že nejen 

tam se stal rok 1984, kdy byla uskutečněna první opravdu velká společná výstava 

brněnských voláčů, v Brně, v zemi původu tohoto krásného holoubka. Všichni, kdo si jí 

pamatují, na ni určitě rádi vzpomínají. Naštěstí pro klub a hlavně pro brněnského voláče se 

po roce 1989 změnili podmínky a tak jsme se mohli všichni začít setkávat bez jakýchkoliv 

omezení. V období od tohoto roku do současné doby bylo uskutečněno plno krásných 

společných výstav a akcí spojených s brněnským voláčem.  

   

začátek knihy zápisů 
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Záměrně se v textu vyhýbám zmiňování jmen jednotlivých chovatelů, kteří se nemalou 

měrou zasloužili o chod klubu a vůbec o brněnského voláče. Nerad bych někoho opomněl, 

ale rád bych přesto uvedl tabulku s přehledem vždy dvou nejdůležitějších klubových 

funkcionářů v jednotlivých obdobích: 

Vedoucí funkcionáři klubu 
 
Roky působení předseda Jednatel 

 
1924 1926 František Stráský Jan Picka 
1926 1931 František Stráský Rudolf Vejšický 
1931 1936 Antonín Peroutka František Stráský 
1936 1956 Jindřich Voráček Svatopluk Vlasák 
1956 1958 Jindřich Voráček Jiří Šimůnek 
1958 1961 Jindřich Voráček Václav Bouška 
1961 1964 Jindřich Voráček Jan Viktorin 
1964 1967 Antonín Jiroušek Jiří Šimůnek 
1967 1967 Richard Pípal Jiří Šimůnek 
1967 1971 Karel Hoření Jiří Šimůnek 
1971 1974 Václav Bouška Jiří Šimůnek 
1974 1980 Oldřich Holubec Jiří Šimůnek 
1980 1986 Josef Svatuška Jiří Šimůnek 
1986 1988 Jiří Veltruský Jiří Šimůnek 
1988 1990 Jaroslav Čermák Jiří Šimůnek 
1990 2005 Ivan Janoušek Miloš Valenta 
2005 2007 Ivan Janoušek Jan Baláš 
2007 2009 Jan Baláš Jiří Veltruský 
2009 2013 Ivan Janoušek Jiří Veltruský 
2013 2018 Jiří Veltruský Josef Pecka 
2018 2023 Alexandr Straka Josef Pecka 
2023 2028 Josef Pecka Juraj Cintula 

 

Jsem moc rád, že jsem členem klubu chovatelů brněnských voláčů a že se můžu podílet na 

jeho činnosti. V poslední době se téměř smazali hranice mezi jednotlivými kluby v rámci 

Evropy a všichni chovatelé brněnských voláčů tvoříme jednu velkou rodinu, která se dle 

možností podílí na konání akcí bez rozdílu místa a země konání. K tomuto značnou měrou 

přispělo založení Evropského klubu chovatelů brněnských voláčů, pod jehož iniciativou se 

uskutečnilo již mnoho mezinárodních výstav. V roce 2024 při příležitosti výročí 100 let od 

založení českého klubu se uskuteční mezinárodní výstava brněnských voláčů v jeho 

domovině v Čechách. Všichni chovatelé brněnských voláčů jsou na tuto naší oslavu zváni 

jako vystavovatelé, nebo alespoň jako návštěvníci. Věřím, že společně s námi oslavíte toto 

významné výročí pro český klub chovatelů brněnských voláčů.  

       Pecka Josef 
              předseda klubu 
 
 
PS. Původní text před rozhodnutím členské základny klubu o uspořádání výstavy ve 
Straßkirchenu 
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… ještě krátké připomenutí předloňské akce 

 
 

Letné stretnutie v Rakúsku 

 

Letné stretnutie rakúskeho klubu chovateľov brnenských hrvoliakov spojené s prehliadkou 

výletkov sa uskutočnilo v sobotu 3. 9. 2022 v Großhaine, u hostiteľa Gerharda Führlingera.    

Za český klub chovateľov brnenských hrvoliakov sa na ňom zúčastnili pr. Matek Fila, Jan 

Baláš a Juraj Cintula. Na prehliadke bolo prezentovaných 75 brnenských hrvoliakov. V 

súťaži o najlepšieho výletka získal pekné druhé miesto pr. Jan Baláš na modrého šimla.                         

V rámci dobrých vzťahov medzi oboma klubmi, sme boli pozvaní na oboslanie rakúskej 

klubovej výstavy do Oberwartu a naopak, pozvali sme rakúskych priateľov na účasť na našu 

decembrovú klubovú výstavu na Moraviu do Brna.  

 

 

                                                                                                              Cintula Juraj 
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Termíny akcí v roce 2024: 
 
 
 
14. 9. 2024   – letní setkání – Křenovice 
 
  
23. – 24. 11. 2024  – Straßkirchen – 100 let klubu 
 
                 – 63. mezinárodní výstava brněnských voláčů Straßkirchen 
 

– jubilejní výstava k výročí 100. let českého klubu 
 
– rakouská speciální výstava brněnských voláčů Straßkirchen 

 
 
 
 
 
 

Letošní jubilea členů našeho klubu: 
 
  

75 let   Puffer Vladimír      13. 4. 
 
70 let    Baculák Pavel      18. 4. 
 
65 let   Mach Jiří            22. 12. 
 

     
 

 
 

všem jubilantům za celý klub vše nejlepší !!!! 
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Tradiční letní setkání – Vlčí Habřina - 9. září 2023 

 

     Letní setkání chovatelů brněnských voláčů již trvale patří do kalendáře každého čelena 

klubu a stává se první možností ke srovnání kvality našich odchovů. I když se termín zdá 

velmi brzký, určitě by se na každém holubníku měl najít nějaký slušný výletek, kterým by se 

chovatel prezentoval. 

     Letos se nás ve Vlčí Habřině sešlo celkem 18, samozřejmě včetně hostů a drahých 

poloviček… Prezentováno bylo přes 60 výletků. Někteří bohužel kvůli opravdu brzkému 

termínu nebyli ještě zcela připraveni, ale na druhou stranu, není to žádná výstava, ale 

opravdu jen přehlídka, tak všem, kteří byť jednoho výletka přivezli, patří velký dík.   

 

 

     Představili se nám výletci ve všech barevných rázech a to celobarevní, pruhový, 

bělopruzí, měsíčkoví a tygři. Byli zastoupeni i mandloví a andalúzští měsíčkoví. Výletci byli 

velmi dobré kvality, někteří chovatelé, kteří začali sezónu brzy, by s nimi uspěli na jakékoliv 

výstavě. Velmi pěkně se prezentovali především bílí holuby. Byli již téměř dopeření, jejich 

chovatelé je měli výborně drezůrované, tak na ně byl při velmi pěkném slunečném počasí, 

krásný pohled. Velmi dobří se prezentovali i žlutí a jedna „špatně“ červená holubice (výletek 

z isabel ). Bohužel musím zmínit i věc a apelovat na chovatele aby se neopakovala. Jedná o 

přehlídku výletků a tak by se zde měli objevovat holubi bez příznaků jakýchkoliv nemocí. 

Vím, že na neštovice máme každý jiný názor, ale jedná se o infekční virové onemocnění. 

Pokud se objeví jen na nohou, není to zas až tak problematické, ale mohou se vyskytnout i 

na zobáku, nebo se rozšířit do dýchacích cest a to už by představovalo problém.  

     Rozebírat na jednotlivých holubech jejich kvalitu v období, kdy ještě nejsou zcela 

přepeření a vyvinutí je asi zbytečné, ale je vidět každoroční posun vpřed. I když počet 
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chovatelů klesá a vystavuje nás přibližně stejný počet, musím říct, že kvalita vystavených 

holubů jde nahoru. Velmi potěšující je i počet kresebných rázů a snaha některých chovatelů i 

o rozšíření variet a barevných modifikací. 

A jak jsme vyhodnotili nejlepší výletky: 

1. místo již zmiňovaná špatně červená holubice Jirky Ludvíka 

2. na druhém místě žlutá Marka Fily 

3.  bílá holubice Pepíka Smíška 

4.  modrý bělopruhý holub Juraje Cituly  

5. černý tygr Jirky Sčebela     

  

                                                                                                                                                                        

 

Jan Baláš 
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Klubová speciální výstava brněnských voláčů 2023 

 

V letošním roce byla speciální výstava uspořádána v Třebechovicích pod Orebem. Areál 

místní ZO ČSCH, který pro náš klub zajišťoval Jirka Sčebel, připravil výborné zázemí. Sice 

menší, ale dobře prosvětlená a temperovaná hala byli zárukou dobrých výstavních 

podmínek. 

      

Celkem výstavu obeslalo 12 členů, s počtem 164 přihlášených holubů. Pro posouzení byli 

nominováni Jan Baláš, Juraj Cintula, Gabriela Vajdová a Marek Vajda. 

Výstavu tradičně zahajovala kolekce kolekce 16 bílých ve velmi dobré kvalitě. Holubi jsou 

drobní, mají vysoké nohy, dobře kříží křídla. Mohli by mít klenutější záhlaví a lepší strukturu 

peří na vnitřní straně stehen a ve voleti.  

4 černí, 5 červených a 4 žlutí - plnobarevní holubi nám bohužel již delší dobu ukazují, že 

jednobarevné rázy jsou u nás chovány ve velmi malém počtu, převážně pouze jedním 

chovatelem… 

Modré černopruhé - 15 holubů vystavovali 3 chovatelé. Kolekce jako celek působila velmi 

dobrým dojmem, jsou zde patrné drobné odchylky v barevnosti a své nedostatky mají i ve 

tvaru a podvázání volete a slušeli by jim trochu vyšší nohy.  

Plaví byli vystaveni pouze 3 a to 2 červeně plaví a 1modře plavý.  

Následovali 4 modří kapratí, kde vynikala mladá holubice.  

Velmi pěkná byla kolekce 36 bělopruhých. Zahajovala ji kolekce 9 černých bělopruhých ve 

velmi dobrém typu i zbarvení, následovala neméně kvalitní kolekce 6 modrých bělopruhých. 

1 červený bělopruhý byl vystaven spíše jako doplnění výčtu barevných variet. Isabel bylo 

vystaveno 20 od 3 vystavovatelů a je velmi potěšitelné, že si získali takovouto oblibu. Do 

budoucna je nutné zapracovat na kulovitější volatosti, sjednotit baru, a dosáhnout lepšího 

kontrastu s bílým pruhem, ale posun vpřed je zde vidět.    
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Pouze 5 tygrů bohužel naznačilo, že kvalitní chov tohoto kresebného rázu u nás prozatím 

chybí. 

Dvě kolekce velmi pěkných čapíků –  5 červených a 5 žlutých ukazují, že tato varieta má u 

nás svoje pevné místo a pomalými krůčky se její kvalita zlepšuje.  

 

Holubi srdcoví byli zastoupeni 20 holuby od dvou chovatelů ve třech základních barevných 

rázech včetně stříbrné. Nejlepší holubi byli k vidění v černé barvě, modří a červení srdcoví 

bohužel chyběli úplně. 

Holubů sedlaté kresby letošní speciální výstava nabídla po druhé za sebou nejvyšší počet a 

to 28. Vystaveni byli dvěma chovateli ve všech 4 barevných varietách, přitom nejvíce bylo 

vystaveno žlutých sedlatých a to 15. Nejlépe se předvedli modří a černí sedlatí, kteří vynikali 

především výškou, nasazením nohou a i jemností. Zapracovat je nutné především na 

kulovitější a podvázanější volatosti.  

Modrých šimlů bylo vystaveno 6 od dvou vystavovatelů a jednalo se o líbivou kolekci, kde se 

velmi dobře prezentovali zejména mladé holubice. 

Jako i vloni, byli vystavení v kategorii AOC i 2 mandloví holubi, kteří si snad najdou svoje 

pevné místo i u brněnských voláčů.  

Následovali 4 velmi pěkní andalůzští srdcoví, kteří svým zbarvením určitě osloví i další 

chovatele.  

Výstavu ukončovala 0.1 sedlatá v barvě dun. 

Je velmi potěšující, že více než dvě třetiny vystavených brněnských voláčů na naší speciální 

výstavě tvoří holubi kreslení. Jejich chov je sice náročnější, ale určitě si svoji pozornost 

právem zaslouží. Závěrem děkuji všem vystavovatelům za obeslání výstavy a přeji všem 

hodně úspěchů v příští chovatelské sezóně. 
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Celkové výsledky: 

Mistr klubu – Jan Baláš 

Šampion jednobarevní – Marek Fila 

Šampion barevnopruzí a kapratí – Jan Baláš 

Šampion bělopruzí – Josef Smíšek 

Šampion kreslení – Vít Dostál 

Nejlepší kolekce jednobarevých – Marek Fila 

Nejlepší kolekce barevnopruhých a kapratých – Juraj Cintula 

Nejlepší kolekce bělopruhých – Josef Pecka 

Nejlepší kolekce kreslených – Josef Siget 

 

 

                                                                                                                                                       

Jan Baláš 
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BRŇÁCI V LYSÉ A V BRNĚ. 

 

Celostátní výstava Chovatel se uskutečnila ve dnech 17. a 18. 11. 2023 v Lysé nad Labem. 

Holubi byli umístěni v patře pavilonu A v padesáti centimetrových klecích v jednořadovém 

uspořádání. Ve výstavní části bylo vystaveno celkem 1 609 holubů a z toho 272 holubů, kteří 

soutěžili o plemenné chovy. Brněnských voláčů bylo vystaveno 44 od osmi vystavovatelů, 

které posoudil Jan Baláš. Tři členové klubu vystavili 20 holubů. Brněnských voláčů bílých bylo 

17 od 4 chovatelů, dva holubi byli oceněni 96 body, čestnou cenu získal holub Václava 

Šafránka a titul Mistr ČR obdržela kolekce Ing. Martina Hlavičky. Modrých běloušů bylo 

vystaveno 6 od 2 chovatelů a Šampiona ČR získala holubice 97 bodů Jiřího Ludvíka. Další 

jeho holub byl oceněn 96 body a tak kolekce obdržela titul Mistr ČR. Červení byli dva průměrné 

úrovně, žlutěplaví čtyři, ale dva holubi byli vyloučeni pro anatomické vady. Izabel bylo šest a 

získaly 2x 95 bodů, žlutých bělopruhých bylo také šest a jeden byl oceněn 95 body. Mandlový 

holub byl vystaven jeden a byl oceněn 96 body. Byla to pěkná kolekce a většina holubů se 

krásně předváděla a ukázala krásu brněnských voláčů. 

Druhá velká výstava byla v Brně pod názvem MORAVIA ve dnech 9. a 10. 12. 2023. Výstava 

se konala v prostou BVV v pěkném prostředí pavilonu B, holubi byli umístěni v podlaží v počtu 

1 422 holubů. Záporem byly malé klece, které nahradit bude problém a bude se muset 

v budoucnu řešit. Brněnských voláčů bylo 52 od 7 vystavovatelů, které posoudil Jiří Holáň. 

Čtyři členové klubu vystavili 41 holubů a tím byla splněna podmínka ÚOK pro získání 

příspěvku pro klub (30 holubů). Bílých brňáků bylo vystaveno 19 od 5 chovatelů a Šampiona 

JM  získala bílá holubice Marka Fily za 96 bodů a další 3 holubi Marka Fily a Jiřího Ludvíka 

měli ocenění 96 bodů. Modrých pruhových bylo 6 od 2 chovatelů a čestnou cenu získala za   

96 bodů holubice Ing. Martina Hlavičky. Modří kapratí solidní úrovně byli 2 od jednoho 

vystavovatele, žlutí 4 a čestnou cenu za 96 bodů získala holubice Marka Fily. Modrých běloušů 

bylo 7, jeden byl dodán v náhradě černý, od 3 vystavovatelů. Pohár Nejlepší brněnský voláč 

získala holubice Jiřího Ludvíka za 97 bodů, Šampiona JM za 96 bodů a titul Mistr JM za kolekci 

383 bodů získal Jiří Ludvík. Izabel bylo vystaveno 7 a dvě získaly 95 bodů. Stříbřití a modří 

srdcoví byli tři a holub získal 95 bodů. Mandloví byli vystaveni 4 a holub Jana Baláše za 96 

bodů získal čestnou cenu. Ve skupině AOC byla vystavena červená holubice, která získala 96 

bodů a poutala pozornost návštěvníků svou přítulností. Většina holubů byla na výstavu dobře 

připravena a i přes chladno v pavilonu se perfektně předváděla. Na obou výstavách se opět 

potvrdilo, že dobře připravení holubi mají vždy něco navíc při hodnocení! 

Je na škodu, že na těchto dvou největších výstavách v republice se nezúčastňuje větší počet 

vystavovatelů – členů klubu. Ovšem když se podíváme na účast chovatelů na klubové výstavě 

tak se nemůžeme divit zájmu o vystavení holubů. Stále se potýkáme s problémem malého 

zájmu vystavit své holuby. Taková aktivita ale chovu brněnských voláčů neprospěje.                          

Jiří Ludvík       

 

Letní setkání  - Rakousko 2023 
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     Letní setkání rakouského klubu chovatelů brněnských voláčů se pomalu stává pevným 

místem ve výstavním kalendáři některých členů našeho klubu a to nejen v rámci utužení 

vzájemných vztahů mezi našimi kluby. Máme první možnost vzájemně porovnat kvalitu 

odchovů a hlavně vše se odehrává ve velmi přátelském duchu. Místo konání bylo letos u 

předsedy rakouského klubu Wolfganga Sillera. Ten kromě brněnských voláčů chová ještě 

voláče norvčské, takže při prohlídce jeho chovatelského zařízení bylo opravdu na co koukat.  

     Výpravu ve složení Marek Fila, Jirka Ludvík a já ještě doplnila moje dcera Eliška, která 

také zlehka holduje našemu koníčku – má černé tygry. Po cestě a přivítání jsme umístili do 

klecí i naše přivezené holuby a započala schůze. Předseda Wlofgang Siller zhodnotil 

uplynulou chovatelskou sezónu, zmínil výsledky hlavních klubových akcí (letní setkání, 

speciální výstavu a klubovou výstav německého klubu, kterou rakouští chovatelé vloni 

podpořili svojí účastí včetně vystavených holubů). 

   Po malém občerstvení se ujal slova Ruda Baswald, který tradičně klec po kleci hodnotil 

jednotlivé výletky. Je velmi potěšitelné, že veškeré hodnocení je pozitivním způsobem. 

Nejprve poukáže na přednosti každého holuba a až poté se přejde na nedostatky. Vše 

samozřejmě s rezervou – jedná se o výletky, vše se může změnit jak k lepšímu, tak bohužel 

i k horšímu… Ale to už tak v chovatelství chodí a všichni víme, co dokážou precizní klecová 

drezůra a dobré výstavní podmínky udělat s brňáčky a naopak. 

 

 

     Celkem bylo předvedeno 46 výletků. Převažovali modří pruhový a kapratí a velmi pěkná 

byla i kolekce černých a černých tygrů. Početně hojněji byli zastoupeni ještě srdcoví. Kvalita 

jednotlivých výletků byla velmi dobrá. Vynikala jedna modrá kapratá holubička, která měla 

perfektně podvázané volátko, chyběla jí bohužel troch lepší výška a nasazení nohou. Ve 

štíhlosti a volatosti se velmi dobře ukazoval černý tygr, kterému bohužel zase chyběla 
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intenzivnější barva, velmi pěkné byly dvě tmavé holubice s měsíčkovou kresbou, mohli mít 

lepší volátko v záhlaví.  

     Po komentované prohlídce výletků následoval oběd a v rámci oběda každý vyplnil lístek, 

kde stejně jako u nás určil pořadí 5 nejlepších odchovů dle jeho výběru. A pořadí bylo 

následující: 

1. místo modrá tmavá holubice s AK – Ruda Baswald 

2. místo modrá kapratá holubice – Alois Krümbock 

3. černý tygr - Ernst Linda 

4. isabela bělopruhá – Jirka Ludvík  

5. modrý bělouš – Jan Baláš   

 

 

 

 

                    

Z výsledků je vidět, že ani našil výletci se mezi rakouskými neztratili, tak nezbývá, než 

poděkovat za perfektní organizaci této akce a budeme se těšit na další letní setkání…. 

                                                                                                                                                            

Jan Baláš 

 

Podzimní setkání Sasko 
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První slovo, které mne napadá na úvod mého článku, je slovo odvaha. Jet někam, kde skoro 

nikoho neznám (tato myšlenka se nakonec ukázala mylnou) a k tomu ještě sám. Vzal jsem 

sebou též několik výletků na ukázku z mého chovu. Již při příjezdu na dvůr hostince, kde se 

setkání konalo, se v prach rozpadla myšlenka, že tady skoro nikoho nebudu znát. Sotva 

jsem své auto zaparkoval, z vedlejšího vozu se vysypala posádka ve složení Josef Wetzel, 

Berthold Popp a nový předseda německého klubu Florian Ullsperger. Se smíchem se ke 

mně okamžitě obrátil B. Popp známý svojí srdečnou povahou. Když trochu přetočím sled 

událostí, celá tato posádka z nejvyšších míst klubu, si ke mně přisedla i o schůzi saské 

pobočky. Má slovní zásoba v německém jazyce není bohužel dostatečná, ale na konec jsem 

jim byl schopen s jistou dávkou tolerance odpovědět na otázky mně kladené. Bylo probíráno 

několik témat a to zejména změny ve vzorníku, otázka naší výroční výstavy a pochopitelně 

otázky na můj chov. Taktéž mi byla položena otázka o mé účasti na speciální celoněmecké 

výstavě v příštím roce ve Strasskirchenu. Svoji účast jsem přislíbil, ale opusťme  schůzovou 

místnost a pojďme se podívat, co bylo k vidění v klecích. Při hodnocení vynechám jména 

chovatelů i počty holubů. U výletků je třeba hledět zejména na tělesné tvary, nohy, křížení 

křídel. Nehotové opeření je třeba naprosto vypustit ze zřetele. Taktéž pochopitelně barvu a v 

tomto období ještě není dokonalá volatost, která též vyplývá z nepřipravenosti výletků na typ 

těchto akcí. V prvních klecích bylo několik žlutých v dobré kvalitě. Jednalo se o vysoké a 

štíhlé jedince, někteří v mírně širším nasazení nohou. Následovalo několik modrých a 

modrých kapratých. Jednalo se opravdu o dobře volaté holuby, zde bych však požadoval 

barevná záda. Před 10-15 lety bylo toto tolerováno, ale dnes již nelze. Několik 

červeněplavých kapratých bylo ve velice nadějných postavách. Další varietou byla kolekce 

mých sedlatých. Zde se samozřejmě zdržím hodnocení, jen snad vyzdvihnu červeného 

sedlatého holoubka (viz. foto), který se nejvíce líbil. Dvě modré černopruhé holubice vynikaly 

krásným tvarem volat, jemnými nohami, které ale byly nižší. Následovalo několik černých v 

celku solidních, kde však nad ostatní vyčníval holoubek s extrémní volatostí a postojem. Stal 

se vítězem celé výstavy. Za mne to byl však už příliš velký jedinec, avšak s velkou možností 

být zlepšovatelem chovu. Řádka bílých byla v celku nadprůměrná. Následovalo několik 

modrých a černých bělopruhých, kteří by potřebovali více času na aklimatizaci. Zde byla 

jedna opravdu moc hezká černá bělopruhá holubička. Přesto to bylo pohlazení po duši v 

převážné většině jednobarevných holubů. Několik červeněplavých nebylo v dostatečné 

kondici, abych je mohl lépe hodnotit. Bylo k vidění i několik kusů v srdcové kresbě. Zde se 

mi nejvíce líbila žlutá předvádivá holubička. Na konci bylo ještě několik černých sedlatých v 

pěkné kresbě, ale kolekce byla přivezena později a proto se špatně předváděla. Co říci 

závěrem. Příjemné bylo vřelé přijetí a i přes jazykovou bariéru, mnoho diskuzí uprostřed 

přátel BV. Přeji všem, kdo měli tu trpělivost a dočetli tento článek až sem, vynikající chovnou 

sezonu, zdraví a pohodu u našich brněnských voláčů. 

Vít Dostál  
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62. speciální výstava německého klubu chovatelů brněnských 

voláčů - Lipsko 2023 

Letošní se německá speciální výstava klubu chovatelů brněnských voláčů stala součástí 

127. Bundesschau. 1. - 3. prosince 2023 tak bylo možné navštívit jednu z největších 

německých výstav a pokochat se krásou nejen brněnských voláčů…S Pepou Peckou a 

Jirkou Klimešem jsme 1. prosince vyrazili shlédnout, jak se chovatelská sezóna podařila u 

našich sousedů.  

Cesta rychle ubíhala a tak jsme po pár zastávkách byli za relativní chvilku na místě…. 

Přijeli jsme chvíli po zahájení a k našemu překvapení v hale ještě nebylo příliš plno, jak jsme 

bývali zvyklí. Po příchodu ke kolekci brněnských voláčů jsme se přivítali s přítomnými 

německými a rakouskými chovateli a poté už ke klecím…  

 

Posouzení 104 bílých holubů se společně ujali Gregor Mathieu a Norbert Jarchov. Byli 

k vidění holubi vynikající, ale bohužel také spousta holubů hrubších, větších a s horší 

kvalitou opeření.  Uděleno bylo 4x ocenění 97 bodů – 2x Dieter Müller, 1x Rudi Baswald, 1x 

Jens Hoyer. Holubi prvních dvou jmenovaných patří dlouhodobě ve svých zemích k tomu 
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nejlepšímu, v Lipsku mě však zaujali holubi úplně jiných chovatelů, kteří bohužel žádné vyšší 

ocenění nezískali. Bílé vystavil i člen našeho klubu Marek Fila a jeho holubi se určitě 

neztratili.  

Černé – 34 holubů posoudil rovněž Gregor Mathieu a mezi nejlepší se v jeho očích dostali 

holubi Fritze Kleina, mladá holubice obdržela 97 bodů. Další kvalitní holuby vystavil Walter 

Borczuch a rakouský chovatel Johan Wendl. 

Stříbrné v počtu  pouhých 6 holubů vystavil Philipp Görlach, holubi byli oprůměrné kvality.   

Červené - 39 holubu posuzoval Rüdiger Schmidt a neměl rozhodně jednoduchou práci. 

Nejlépe barevní holubi měli horší typ a naopak holubi jemní s kulatým volátkem byli světlí se 

žíhanými letkami… Ocenění 97 bodů  získal Rudi Baswald. 

Žluté – posoudil Sylvio Zabel a ani on to neměl úplně jednoduché. Bylo vystaveno 72 holubů 

a jejich kvalita obsáhla celou bodovou stupnici. Byli k vidění opravdu kvalitní žlutí, a co mě 

nejvíce potěšilo, že mezi dvěmi nejvýše hodnocenými žlutými byla mladá holubice našeho 

chovatele Marka Fily. Ještě jednou mu gratuluji a děkuji za výbornou reprezentaci našeho 

klubu.     

                  

Modré černopruhé posuzoval angličan Nick Dawyd. Bylo jich rovných 40. Vynikající holuby 

předvedl Dominik Olzinger, který na mladou holubici získal ocenění 97 bodů, ale pozornost 

si zasloužili všichni jeho holubi. Velmi dobré holubi předvedl i Rudi Baswald a Rüdiger 

Schmidt. 

Plavých bylo v Lipsku na německé poměry málo. 4 průměrné modře plavé vystavil Sylvio 

Zabel, Kvalita 11 červeně plavých bylo o něco lepší. Následovalo 7 žlutě plavých, které 

vystavil pouze Uwe Ulspenger, ale kvalitou byli nejlepší. Posuzoval Nick Dawyd 
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Modrých kapratých bylo vystaveno 10, vítězem se tentokráte stal mladý holub Rudiho 

Baswalda – 97 bodů, bohužel jsou to stále brňáčci o něco málo hrubší… Posouzeni také 

Nickem Dawydem. 

               

Bělopruzí byli bohužel zastoupeni jen symbolicky -modří, červení i žlutí bělopruzí byli 

vystaveni jen po 4 kusech od každé variety a všichni jednoho chovatele Gůntera Dietzeho. 

Tak reputaci napravovalo 17 isabel, které vystavili Martin Wolf a Florian Ullspenger, který na 

mladou holubici obdržel 97 bodů. Posuzoval je Rüdiger Schmidt. 
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Černých tygrů bylo vystaveno jen 10 a v Lipsku dominoval Walter Borczuch – získal 97 bodů 

na mladého samce před holuby Fritze Kleina. Kvalita holubů obou vystavovatelů je výborná, 

chybí mě u nich vyšší nohy. 

Modrých a červených tygrů bylo jako šafránu, od každé barvy 4 průměrní holubi od Helmuta 

Fahla, žluté tygry společně s Helmutem Fahlkem  i Holger Entzel a tak jsme po delší době 

mohli vidět kolekci 10 žlutých tygrů. Všechny tygry posoudil Rüdiger Schmidt. 

Čapíky, které rovněž posoudil Rüdiger Schmidt bylo celkem 34. Černé vystavil jen Manfred 

Müller, kterého v červených doplnil  Manfred Lützner a ve žlutých Manfreda Lütznera doplnil 

Arendt Bukard. Manfréd Müller obdržel zaslouženě 2x ocenění 97 bodů a to na mladou 

černou čápku a staršího červeného holuba.  

Následovali holubi srdcoví, kde černé a stříbrné posoudil Norbert Jaechow. Zahajovali v 

počtu 22 holubů černí srdcoví – 97 bodů získlo duo Mathieu - Dawyd. Byli slušní v postavách 

i volatosti, bohužel mírně větší. 5 stříbrných od Dr. Hanse Schingena nám pouze ukázalo, že 

máme i tuto varietu. 

Červené a žluté posuzoval Klaus Herman Erb. Červení byli lepší v kvalitě, 97 bodů obdržel, 

dá se říct, že tradičně - Josef Wetzel – 97 bodů na mladou holubici. Žlutí bohužel v kvalitě 

zatím za červenými pokulhávají. 

Modrých srdcových se sešlo 45, ale kvalita mě zklamala. Bohužel je vidět náročnost tohoto 

kresebného rázu. Až na dvě holubice (jedna od Dietera Müllera a druhá Dominka Olzingera ) 

postrádali holubi jemnost, eleganci a správné nasazení nohou. 97 bodů získal holub Rudiho 

Baswalda.  

               

Následovala kolekce 11 modřeplavých srdcových, kde je ve tvaru volátek byla vidět posun a 

holubi vynikali jako vždy perfektní strukturou peří. 
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Ostatní barevné rázy u srdcových byly vystaveny po pár kusech: červeně plavý srdcový – 2 

holubice, žlutě plavý srdcový – 1 holub a 1 holubice, modrý kapratý srdcový – celkem 5 

brňáčků. 

Sedlatých bylo ve všech základních barvách vystaveno celkem 30. Je vidět, že jejich obliba 

v německu je. V černých se jevil jako nejlepší holub Rudolfa Leiperta, který byl oceněn 97 

body. Mezi modrými máme nového chovatele a to Olivera Maderera , který hned na první 

odchov získal ocenění 97 bodů. 

Šimlů bylo vystaveno 25. Nejvíce bylo modrých, kteří upoutali kvalitou. Nejlepší holuby 

vystavil Oliver Mederer, který na mladého holuba získal ocenění 97 bodů. Ve žlutých šimlech 

vystavovali dva chovalelé pouze 6 holubů a červení bělouši tentokráte chyběli úplně.  

Vystavu zakončovala kategorie AOC, ve které vystavil 4 hnědě plavé Hans Tigges a 

všechny je nabídnul k prodeji, aby i tato jemná barva našla své příznivce. 

Je vidět, že i německý klub se snaží o uspořádání speciální výstavy při celostátní výstavě, 

aby propagoval chov a získal si tak i další příznivce a pokračovatele. Myslím, že 

z nabízených holubů bylo vše prodáno – hlavně polští chovatelé doplnili svoje chovy a tak se 

snad i u našich severních sousedů vytvoří silná parta chovatelů brněnských voláčů. 

Na závěr mě dovolte ještě jednou pogratulovat Marku Filovi k ocenění jeho holubů a popřát 

všem, aby takových úspěchů přibývalo ve více chovech…  

 

                                                                                            Jan Baláš 

             


